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Títol: Conferència de l’alcaldessa Marta Madrenas: “El projecte valent 
de la Girona que volem” 
 
Data: 16/03/2017 
 
Bon vespre.  
Gràcies per haver respost a la invitació que us hem enviat des del 
partit i per acompanyar-me avui aquí. 
 
Ara fa tot just un any que soc l’alcaldessa de Girona.  
Han sigut 365 dies complexos per a la ciutat, per al partit i per a mi 
mateixa; però us he de dir que també han estat 365 dies 
engrescadors.  
 
Durant aquest any, Girona no només no s’ha aturat, sinó que hem 
anat a més, i ara ens trobem amb una ciutat envejada. 
 
Però no sempre ha estat així.  
 
Quan vam arribar al govern, ara farà sis anys, ens vam trobar amb un 
model de ciutat esgotat i sense cap projecte engrescador, que vivia 
del passat i que no tenia cap full de ruta per superar la crisi que ja 
tenia a sobre.  
 
Una ciutat en plena crisi econòmica, amb 7.500 aturats, més del 15% 
de la població activa. 
 
El nostre equip va assolir l’alcaldia amb molta il·lusió i amb un projecte 
clar del que necessitava Girona en aquell moment:  
 
QUÈ LI CALIA? 
 
(1) -Reactivació econòmica.  
Sabíem que era el millor aliat per combatre l’atur i la inestabilitat en 
què vivíem moltes famílies gironines. 
 
(2) Posar ordre a les finances municipals.  
Amb una rigorosa gestió ens ha sigut possible congelar durant sis anys 
consecutius els impostos per tal de no gravar més els ciutadans en 
moments complicats.  
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I això, no ha representat un fre en les polítiques municipals.  
Tot el contrari. Hem reactivat l’economia i ara hem reduït en 2.000 
persones l’atur.  
 
(3) I hem aconseguit el que ens havíem proposat: posar Girona de 
moda.  
L’hem fet més atractiva,  
                                        amb més visitants  
                                                                        més dinàmica.  
 
I això ho hem fet mentre hem incrementat en més d’un 60% les 
partides que el tripartit destinava a polítiques socials.  
 
Aquest és el gran mèrit d’aquests 6 anys de govern:  
fer la sacsejada que la ciutat necessitava  
                                            i afrontar la crisi amb determinació. 
 
MIREU! 
(Projecció vídeo amb premis i mencions que ha rebut la ciutat de 
Girona) 
 
Aquestes són algunes de les coses que hem aconseguit aquests sis 
anys.  
 
Però el d’avui no és un acte publicitari. 
 
Jo avui us vinc a parlar de futur, dels Reptes, de les Oportunitats, us 
vinc a parlar del que podem aconseguir si ens ho proposem, del gran 
salt que ha de fer la nostra ciutat.  
 
Us vinc a parlar d’un projecte, el nostre, ambiciós i rigorós.  
 
Mireu, en sis anys hem posat Girona de moda, i en els propers sis anys 
vull que Girona es converteixi en una ciutat  referent del país. 
 
És evident que ara hauré de concretar els projectes de ciutat que ho 
faran possible, però deixeu-me primer que situï el marc ideològic en el 
qual ens movem. 
 
Fa uns dies vaig llegir un article d’en JOSEP MARTÍ BLANCH que 
parlava sobre l’actual cojuntura política. Venia a dir Martí que, en 
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nom del Procés, hi hauria d’haver un armistici ideològic que hauria 
d’implicar a tots els partits.  
 
I és ben cert, el  Procés ha posat sota un mateix paraigües partits 
polítics tan diferents com el Partit Demòcrata, la CUP i ERC. 
 
El problema és que, aquesta … diguem-ne, TREVA IDEOLÒGICA, que 
implica situar el procés per davant de tot, també de les diferents 
ideologies,…  només ens l’hem creguda i aplicat els del Partit 
Demòcrata i NO els socis d’ERC i encara menys els Cupaires. 
 
És ben sensat deduir que el Partit Demòcrata ha quedat diluit enmig 
del Procés.  Molts es podríen qüestionar la tebiesa/feblesa dels nostres 
posicionaments,  perquè realment s’ha fet molt difícil percebre les 
diferències entre uns i altres.  
 
Però jo tinc molt clar, no clar, diàfan, que el Partit Demòcrata no tenim 
res a veure amb la CUP, i ben poc amb ERC. 
 
I crec, que ja comença a ser hora que ens plantem davant el País, 
davant la gent, i li demanem que no ens deixem confondre, que 
quan parlem de model social o de model de ciutat, tenim ideologies i 
projectes radicalment diferents. 
Tant en els fons, com en les formes, perquè nosaltres no som els de les 
polítiques de pancarta, no som els de fer molt de soroll per res, ni els 
de les frases enginyoses…  
 
Nosaltres som els pragmàtics, els que fem molt i diguem poc… 
 
Per això, no hem de permetre que es posi en dubte l’imprescindible 
paper del Partit Demòcrata per la culminació del procés ; i encara 
menys, les insustituibles aportacions que hem fet en la construcció del 
nostre país, i en la construcció de l’actual estat del Benestar… 
 
Perquè…   
QUIN partit va crear l’estat del benestar a Catalunya? 
QUIN ha fet més per per protegir la nostra llengua? QUIN va 
implementar el model d’immersió lingüística? 
QUI va fer suprimir el servei militar? 
QUI va ser pioner a aprovar una llei de parelles de fet? 
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Tots tenim clar qui ho ha fet,   
I No han Sigut pas cap d’aquests partits que continuament pretenen 
alliçonar-nos… 
 
Crec que és el moment de dir ben  clar que la gent del Partit 
Demòcrata, com hem fet fins ara, farem tot, i quan dic tot, és tot, el 
que calgui perquè el Procés arribi a bon port. Fins i tot, continuar 
arribant a acords d’estat que a vegades fan grinyolar els nostres 
posicionaments ideològics. 
 
No obstant, crec que els del Partit Demòcrata hem de dir i explicar 
ben clar quins són aquests nostres posicionaments, què creiem que li 
cal al país, i  quín és el model social i econòmic que defensem, que 
com he dit abans, no té res a veure amb el de la CUP i ben poc amb 
el d’ERC. 
 
Per altra banda, és ben cert que es van cometre errors en el passat, 
però s’han assumit, i se n’està donant comptes. 
S’ha sabut fer un gran acte de contricció, Hem refundat el nostre 
partit,  un nou projecte,  on no hi caben aquest tipus de pràctiques 
que ens fastiguegen a tots.  
 
I pel què fa a Girona,  no us creieu tot els que es digui...   
Com que el President de la Generalitat és quí és,… 
Com que el procés l’està liderant en Carles Puigdemont,…  
Ja us podeu imaginar quíns som el principals objectius a abatre… No 
és casual que cada dos per tres tinguem la Guàrdia Civil, l’Oficina 
Antifrau i la Fiscalia a l’Ajuntament… 
Però és important que no ens deixem condicionar per les sospites 
interessades, no ens hem de deixar atuïr pels rumors… 
Ans el contrari, ens hauríem de rebel·lar amb coratge i perseverar en 
el bon govern del nostre país i de les nostres ciutats. 
 
En aquests cas, de Girona. 
 
Girona. Aquesta és la ciutat on vaig néixer, aquí és on m’hi he criat, hi 
he estudiat, he festejat, hi he tingut els meus fills, hi he crescut 
professionalment. 
  
Sé perfectament com pensem i com som els gironins: som molt 
treballadors i ens agrada la feina ben feta, som pragmàtics, gent de 
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paraula i no ens agrada gens aparentar, cuidem dels nostres, i encara 
que els de fora ens diguin que sóm tancats, quan algú entra en el 
nostre cercle l’acollim com un més de nosaltres.  
 
I és des d’aquest coneixement i de la passió que sento per la meva 
ciutat, que us dibuixo la Girona que vull. 
 
 
Vull una Girona plena d’oportunitats. Per que els nostres fills i nets 
puguin formar aquí les seves famílies. 
 
Vull una ciutat dinàmica. Que bulli d’activitat econòmica, amb totes 
les persianes aixecades. 
 
Vull una Girona justa i que garanteixi la igualtat d’oportunitats.  
 
Vull una ciutat segura. I ho dic en els dos sentits: 
-que puguem anar segurs pel carrer 
-que tothom es senti acompanyat, i qui ho necessity, assistit 
 
Vull una ciutat culta i oberta al món. Perquè només amb l’educació i 
la cultura aconseguirem ciutadans crítics, i únicament amb ciutadans 
crítics, es pot progressar com a ciutat i com a país.  
 
Vull una ciutat cívica. On la gent sigui conscient que té molts drets,   
però també molts deures. 
 
Vull que qui es dediqui a la política ho faci amb honestedat i 
compromís amb la gent. 
 
Vull una ciutat que exerceixi de capital i solidària amb l’àrea urbana. 
Que tingui tots els serveis públics i privats que té tota gran ciutat, a 
l’abast de tothom. Amb una Universitat ben prestigiada i  un hospital 
de refèrencia, el Trueta!.  
 
Vull que continui liderant el Procés 
 
En resum, vull que Girona sigui referent en qualitat de vida, en atenció 
a les persones, referent cultural, referent en dinamisme econòmic, i 
referent de sobiranisme. I que per tot això,  tots ens en sentim 
orgullosos. 
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Com ho farem és el que us vull explicar ara. 

 
En primer lloc, hem de continuar treballant al costat de la petita i 
mitjana empresa, pels comerços, pels autònoms, pels professionals 
liberals, que són la base de la nostra economia. 
 
Molts de vosaltres ja sabeu que fa poc que em dedico a la política. 
Als 25 anys vaig obrir el meu negoci, i ja us podeu imaginar que conec 
molt bé les dificultats i els mal de caps que suposa aixecar cada dia la 
persiana.  He estat la major part de la meva vida a l’altre banda de la 
finestreta, i recordo perfectament amb què em trobava quan anava 
a picar la porta de l’administració, i la frustració que sovint sentia. 
 
Per això, no us ha d’estranyar que una de les meves prioritats sigui que 
l’Ajuntament simplifiqui la feina a les persones emprenedores, que 
l’Ajuntament no sigui un destorb, sinó que es converteixi en facilitador, 
en soci, de les empreses.  
 
Us ho hem de posar fàcil! 
 
Hem d’aconseguir d’una vegada per totes reduir els tràmits a la 
mínima expressió. Que per obrir una botiga o un despatx no t’hi hagis 
d’estar setmanes. I que qui no vulgui venir a l’Ajuntament a fer un 
tràmit, que ho pugui fer de manera telemàtica des d’allà on vulgui.  
Per això acabem de posar en marxa l’implementació de l’expedient 
electrònic. 
   
Estem millorant, i encara queda molta feina per fer. 
Per mi aquesta és una prioritat, i us asseguro que ho aconseguirem. 
 
La meva trajectòria professional, però també la meva trajectòria en el 
govern com a regidora de promoció econòmica, explica la meva 
absoluta implicació personal en el recolzament al comerç i a les 
persones emprenedores. 
 
És per això que mentre era regidora vam crear l’Aixequem Persianes, 
programa amb el què hem incentivat l’obertura de nous comerços 
amb ajudes de fins a 3.500€. S’ha convertit en un model de bones 
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pràctiques que d’altres municipis han adoptat. I és que ha estat un 
programa d’èxit. Hem ajudat a crear 25 nous negocis a Sant Narcís, 
Santa Eugènia i Can Gibert, barris on la crisi va actuar amb més 
severitat. Per això, per aquests bons resultats, ampliarem aquest 
programa a més barris. 
 
 
També vaig detectar les reticències que es té a l’hora de contractar 
persones treballadores de determinats col·lectius més vulnerables, 
com els majors de 50 anys, joves sense formació o persones amb 
discapacitats.  
 
Per això, vaig endegar el programa Girona Actua, que està ajudant a 
aquestes persones amb importants dificultats d’inserció, i està 
afavorint que l’empresa estigui més amatent a l’hora de contractar 
treballadors amb aquests perfils, ja que els subvencionem la nòmina 
durant uns mesos.   
 
Mireu, d’uns 2.000 usuaris que varen passar pel nostre programa, quasi 
bé un 60% varen aconseguir un lloc de treball. 
 
I no puc oblidar el programa INVEST-IN, que ens va costar molt crear-lo 
perquè s’havia d’aconseguir la complicitat de tots els agents 
socioeconòmics del territori, així com de tots els municipis de l’àrea 
urbana. Però ho vam aconseguir, i ara ens n’hem d’alegrar perquè 
tenim una eina potent que ens permetrà captar inversions i atraure 
mitjanes i grans empreses al nostre territori. 
 
 
Això ho vaig fer com a regidora durant quatre anys.  
 
Ara com a alcaldessa em comprometo a seguir impulsant aquestes 
polítiques amb més determinació que mai. 
 
 
Tinc clar quins són els sectors que ens han permès créixer: són el 
comerç, la cultura i el turisme.  
 
 
L’aposta cultural que hem fet ha estat brutal, i per això ens hem 
convertit en una capital cultural de referència. I no estem parlant 
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només de la Girona Ciutat de Festivals, sinó també del suport a la 
creació musical i visual, a les arts escèniques, i a la cultura tradicional i 
popular.  
 
Aquests últims sis anys hem impulsat la difusió cultural com ningú 
abans ho havia fet en aquesta ciutat, 
però ara cal fer un pas més: convertir-la en un sector econòmic 
potent, que generi beneficis econòmics al territori i capaç de ser 
exportada. Que sigui referent al país. 
 
I pel que fa al turisme. 
 
Tots heu vist el gran salt que ha fet la nostra ciutat. Girona és avui una 
ciutat turística. Des que estem al Govern hem augmentat un 80% els 
visitants que fan nit a Girona, hem passat d’uns 140.000 el 2010, a uns 
250.000 el 2016.  
 
I això no és un problema, al contrari. Gràcies al turisme hem aguantat 
millor la crisi econòmica i hem generat moltes oportunitats 
empresarials i llocs de treball en uns temps molt difícils.  
 
Això ho hem fet  sense perdre ni un mica la nostra essència Gironina. 
 
El turisme urbà va a les ciutats que són atractives perquè hi ha vida, 
perquè són interessants, perquè hi passen coses. I Girona ho és. No 
hem caigut en el monocultiu turístic, hem sabut diversificar i hem sabut 
mantenir el pols d’una ciutat viva.  
 
Sabem que alguns, que fan molt soroll, tenen mania al turisme, i diuen 
que el turisme està fent fora la gent del Barri Vell.  
 
Però no és veritat. 
 
Sabeu que avui hi ha més gent que mai empadronada al Barri Vell?  
 
Precisament el Barri Vell és el barri de Girona on percentualment ha 
augmentat més la població el darrer any, 
 
Així que no ens deixem enredar. 
 
Girona, en aquest sentit no és Barcelona.  
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Ara bé, això no vol dir que no ens en preocupem, i que no vulguem 
ser previsors. La història del turisme a Girona aquests últims anys és una 
història d’èxit, i ara tenim en marxa la redacció d’un Pla Estratègic de 
Turisme per analitzar com l’hem de treballar en el futur, per evitar 
conflictes amb els veïns, i afavorir el tipus de turisme que ens interessa 
com a ciutat: un turisme cultural, familiar, gastronòmic, de qualitat. 
 
Però també el turisme de congressos i de negocis, que el 2016 va fer 
venir 34.300 participants al Palau de Congressos, que suposa un 
augment d’un 26% des que som al Govern. 
 
I suposo que no cal dir-ho, per evident, però aquest augment no es 
produeix de forma espontània, sinó perquè es tenen clars els objectius 
i es duen a terme les accions adequades. 
 
I també estem treballant molt per atraure el turisme esportiu. Ho estem 
fent ja amb el sector de la bicicleta, cada vegada més potent i que 
ens portarà, per exemple, a organitzar esdeveniments com el Sea 
Otter Europe, la fira més gran del món de l’àmbit del ciclisme, que per 
primera vegada arribarà a Europa, i ho farà a Girona. Ningú posa en 
dubte que actualment Girona és punt de trobada mundial del 
ciclisme. Tenim gent que ha vingut aquí atreta per la ciutat i pel seu 
entorn, i no només s’hi ha quedat a viure, sinó que hi fa negoci i 
provoca un efecte crida. No cal que us posi exemples… 
 
Aquest és el nostre turisme, i el turisme que volem per Girona. On hem 
posat tants i tants esforços en els últims anys.  
 
Tants esforços com els que hem dedicat al sector del comerç.  
Els Experts en dinamització comercial conclouen que els barris 
allunyats dels itineraris comercials tradicionals, per tal de revitalitzar el 
seu teixit comercial, s’han d’especialitzar en algun tipus de comerç 
més específic o singular. 
 
Això és el que nosaltres estem fent, per exemple, al Barri de Sant Narcís 
amb el projecte LA VOLTA. 
 
La Volta, un projecte que aposta pel nostre talent i la creativitat 
artística i cultural. Que ha revitalitzat la Plaça Assumpció amb 
l’obertura de diversos locals per part d’artistes i col·lectius culturals que 
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hi tenen els seus tallers, galeries i botigues per comercialitzar el seu 
producte.  I el segon dissabte de cada mes es dinamitza amb un 
mercat artesanal que aviat li donarem més protagonisme. 
 
I per cert, si encara no el coneixeu, us aconsello que hi aneu, que val 
molt la pena! 
 
Un altre exemple el trobem en l’àmbit del disseny, la moda i el sector 
tèxtil al Barri Vell. Aquest és un exemple de la col·laboració público-
privada, que sempre defenso. Fa uns anys que vam iniciar el 
recolzament d’aquest sector, i enguany es durà a terme la tercera 
edició de la Setmana de la moda, s’ha creat una escola de costura 
professional a la ciutat, i aviat hi haurà una titulació universitària, un  
grau en creació de moda, únic a l’Estat.  
 
Gràcies a tot això, Girona es ara una ciutat molt atractiva per a 
aquest sector, i avui s’estan obrint botigues de professionals del 
disseny amb molt  de talent. I hem d’ajudar que en vinguin molts més.  
 
I també, ja us anuncio, que volem començar a treballar perquè a 
Santa Eugènia fem el mateix, però en aquest cas respecte al comerç 
dels productes ecològics i de Km0. 
 
 
Perquè fem tot això? Ho fem perquè tothom es guanyi dignament la 
vida, per reduir l’atur, i per garantir la cohesió social.  
 
La promoció econòmica,  es la millor política social que podem fer.  
 
Hem de treballar per crear més llocs de treball i que aquests siguin de 
més qualitat, perquè totes les persones tinguin l’oportunitat d’una vida 
el més digna possible.  
 
Tenim claríssim que invertint en les persones és com tindrem els millors 
resultats. Aquesta és la nostra política social. 
 
I arribats aquí, deixeu-me que us parli del que ha fet i el que farà el 
nostre govern per protegir les persones. 
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Avui a Girona no hi ha ni un sol nen, ni un sol avi, cap família gironina, 
que, per manca d’ingressos, no tingui totes les necessitats bàsiques 
cobertes: que no estigui alimentat, que no visqui sota un sostre digne, i 
que no tingui aigua i llum. 
 
Tot i això, n’hi ha alguns que encara es pensen que tenen la propietat 
de la defensa dels drets socials. I no és així.  
 
Mai cap govern municipal a Girona havia invertit tant en partides 
socials com ho hem fet nosaltres. De fet, hem augmentat les partides 
que el tripartit destinava a serveis socials en un 60%.  I  això ho hem fet 
nosaltres, la gent del Partit Demòcrata. Així  que de lliçons de manca 
de sensibilitat social no ens en poden donar cap. 
 
Un dels col·lectius que més em preocupa és el de la gent gran. A 
Girona tenim 15.000 persones de 65 anys o més. D’aquestes, 2.500 
necessiten algun tipus d’assistència.  
 
 
Hem d’actuar en dos sentits:  
 
Per una banda, pels que necessiten assistència, hem d’anar més lluny 
en els programes que vetllen per la seva atenció, per evitar la solitud i 
per donar respir a les seves famílies. Estic parlant d’ajudar-los a tenir 
cura personal, de la llar, de càtering, de teleassistència i també de 
servei de centre de dia. Facilitant-los material adaptat a les seves 
necessitats, com ara llits i cadires de rodes. Hem fet molta feina, però 
hem d’avançar més. 
 
Però no oblidem que el col·lectiu més nombrós és el que se sent molt 
actiu i té ganes d’emprendre nous projectes. Aquesta gent s’ho 
mereix tot després de tota una vida treballant i pagant impostos. Hem 
d’aprofitar el seu talent i experiència, i hem de tenir en compte, a 
més, que els hàbits de les noves generacions de gent gran seran 
diferents. Per això, implementarem programes que aprofitin el 
bagatge d’aquest col·lectiu, i farem nous equipaments, com per 
exemple un nou menjador per a gent gran al barri del Mercadal. El 
farem com el de Santa Eugènia, que ha tingut tant d’èxit. 
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I també hem de protegir i donarem suport a les famílies. Nosaltres els 
hem alleugerit les càrregues congelant els impostos i les taxes durant 
sis anys consecutius. I des d’aquí em comprometo que continuarà 
sent així fins que superem aquesta crisi econòmica.  
 
Protegim i donem suport a les famílies defensant el seu dret a escollir el 
centre on volen que els seus fills estudiïn, ja sigui públic o concertat. 
Nosaltres defensem un sistema públic d’ensenyament on l’escola 
concertada hi tingui el paper que les famílies li vulguin donar. 
 
I deixeu-me ara parlar dels joves. L’educació dels joves és cosa de 
tots, per això ens preocupen tant, temes com l’absentisme escolar i els 
hàbits saludables. Ens van criticar molt quan vam decidir actuar amb 
fermesa per evitar que a les barraques de Fires es servís alcohol als 
menors d’edat.  Ens van dir de tot. Doncs mireu, l’any passat no hi ha 
haver ni un sol menor amb coma etílic a les barraques.  
 
I ara fa poques setmanes vam sortir en tots els mitjans perquè hem 
aconseguit, que per primer cop al país, es multi a dues famílies que no 
portaven els seus fills a l’escola. En tot l’any no havien anat a col·legi, i 
això és inacceptable. L’important de tot això no és la sanció, sinó el 
missatge que hem enviat. L’absentisme no pot quedar impune. El 
nostre objectiu és garantir l’escolarització completa de tots els nens i 
joves. Això és igualtat d’oportunitats. 
 
El nostre sentit de protecció a la gent no està relacionat només amb 
tot el que us acabo d’explicar. Nosaltres defensem que tots, gent 
gran, infants, joves, les famílies, puguin disfrutar de la ciutat, gaudir-ne. 
Fa temps que hem deixat enrere aquella imatge de la Girona grisa i 
avorrida, quan les famílies, les que podien, se n’anaven a la costa o a 
la muntanya tots els caps de setmana buscant un oci inexistent aquí a 
casa nostra. Ara això ja no passa.  
 
Hem omplert la nostra ciutat d’activitats durant tot l’any. Cada cap 
de setmana les famílies, i especialment els joves, troben coses a fer al 
costat de casa, i molt diverses: des de fires i mercats, a festivals, teatre, 
lectures de contes per als més menuts a les biblioteques, música, rutes 
per fer senderisme, per anar en bici, curses... Cada setmana la ciutat 
bull d’activitat i ara és la gent de fora, la que ve a Girona a gaudir-la. 
Hem acostat la cultura a tothom, i aquesta és, també, una gran 
victòria nostra. Som la garantia que això continuarà sent així. Tingueu 
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clar que no tots els partits polítics pensen de la mateixa manera, no 
tots creuen que això sigui una prioritat ni posen la família i els joves 
com a eix central de les seves polítiques d’oci. 
 
Per acabar, i ho he deixat deliberadament per al final, vull parlar-vos 
de la ciutat que trepitgem, de tot allò que ens afecta a tots en el 
nostre dia a dia. Us vull parlar de civilitat, de neteja, de mobilitat, 
d’una ciutat segura per on es pugui passejar tranquil·lament.  
 
Avere, deixeu-me que us digui una cosa. A tots ens agrada arribar en 
cotxe a lloc i aparcar al davant, però hem de ser conscients que això 
no podrà anar sempre així. Pensem-hi tots un moment, quantes 
vegades  no agafem el cotxe i ens ho podríem estalviar? 
 
Els temps estan canviant, les noves generacions tenen uns hàbits de 
desplaçament diferents als nostres, i ens hem de conscienciar en 
deixar-los un bon llegat. Una ciutat amb menys cotxes és una ciutat 
més saludable. 
 
És per això que cada any farem 2.000 metres de voreres noves, com la 
que acaben d’estrenar els veïns de la Solana de Palau. i millorarem 
l’enllumenat dels carrers. 
 
Per tant, la política que hem seguit els darrers anys ha estat la de 
potenciar els desplaçaments segurs a peu, i estendre l’ús de la 
bicicleta. Hem fet 30 quilòmetres de vies pedalables i ja tenim 17 
estacions de la Girocleta per tots els barris, hem duplicat bicicletes i 
hem triplicat usuaris.  I els seguirem ampliant. 
 
Hem fet camins escolars segurs (Annexa, Àgora), i el meu compromís 
és que en farem dos més cada any.  
 
Tenim un dèficit important amb les voreres dels barris més allunyats del  
centre, com l’Avellaneda, Palau, Montjuic, Sant Daniel i Pont Major, 
per exemple. Hem estrenat un  nou sistema a la Solana de Palau. És 
una vorera formigonada molt utilitzada al nord d’Europa, que pel seu 
cost ens permetrà multiplicar els metres lineals de voreres anuals. 
Farem com a mínim 1 quilòmetre més d’aquest tipus de vorera cada 
any. 
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I continuarem impulsant els vehicles elèctrics i el transport públic, 
juntament amb la construcció de nous aparcaments dissuassoris en 
llocs estratègics de la ciutat: ja us anuncio que aviat en farem un on 
ara hi ha el Centre Verd de la carretera Barcelona.  
 
Volem una ciutat amable i cívica, aquest és un tema que em 
preocupa molt, el civisme. No sé si sabeu que les principals queixes 
que ens fan arribar els veïns són: els ciclistes que van per les voreres, i 
els amos dels gossos que no recullen els excrements. 
 
Per això he acordat la creació d’una patrulla d’agents 
mediambientals, centrada especialment en eradicar aquests 
problemes. 
 
Recordeu quan es va iniciar la campanya per posar-se el cinturó de 
seguretat al cotxe? Ningú en va fer cas fins que ens van començar a 
multar. Això ve a ser el mateix. Portem molts anys amb campanyes de 
sensibilització i no estem gens satisfets amb els resultats que hem 
obtingut, aquests agents, que si que podran denuncies, començaran 
ben aviat.  
 
Ens gastem molts diners en neteja, uns 14 milions d’euros cada any, i 
hem arribat a la conclusió que la nostra ciutat no estarà més neta 
perquè invertim més diners, sinó perquè embrutim menys. No podem 
pujar més la factura de la neteja, no han de pagar justos per 
pecadors, perquè hi ha molta gent que ho fa bé. 
 
I la prova és que som la ciutat catalana de més de 50.000 habitants 
que més reciclem, reciclem la meitat del que generem, i tot i que és 
molt, no n’hi ha prou.  
 
Segur que tots sabeu que fa un mes vam fer a Girona el congrés més 
important del món en l’àmbit dels residus, el Waste in progress, on 
especialistes d’Austràlia, Corea, Estats Units, Alemanya, i Itàlia, entre 
altres, es van reunir a la nostra ciutat per debatre i proposar els millors 
sistemes. 
 
Vam organitzar aquest congrés perquè volem conèixer els millors 
models d’èxit de tot el món. I ens va servir per adonar-nos que moltes 
vegades donem per bons models que potser no ho són tant. Per 
exemple, respecte al porta a porta vam entendre que no és el millor  
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sistema a tot arreu, com alguns proposen de forma obsessiva, sinó que 
s’ha d’adaptar el model de recollida a les característiques de cada 
barri. I hem posat fil a l’agulla. 
 
 
 
Tenim grans projectes de ciutat engegats, com ara el Pla especial de 
la Devesa, el Modern i la Casa Pastors. El 2017 serà l’any que 
començaran a prendre forma. Portem temps treballant-hi, i seran una 
realitat més aviat que tard. Ben aviat ho veureu. 
 
Simultàniament, hem iniciat la transformació de l’entrada sud de 
Girona. La carretera de Barcelona  ha de deixar de ser una carretera, 
i convertir-se en una gran avinguda.  
 
Comencem pel sector de Can Turon. Allà s’hi instal·laran dues noves 
grans superfícies comercials, que crearan almenys 300 nous llocs de 
treball directes. 
 
Seguim pel terreny on hi ha el Centre Verd, que com us he dit 
reconvertirem en un dels grans aparcaments dissuasoris que necessita 
la ciutat. Això ens permetrà reduir el trànsit de la carretera Barcelona i 
avançar cap a aquesta avinguda que us comentava. 
 
Més endavant, a tocar de l’aparcament, s’hi construirà la nova 
Clínica Girona, que evidentment transformarà aquest sector.  
 
Tot seguit, a l’antiga fàbrica Simon, s’hi ubicarà el nou institut 
Ermessenda, que vindrà a completar l’oferta educativa al sector sud 
de la ciutat.  
 
Més avall, amb la reforma de l’Hipercor es refarà la plaça Salvador 
Dalí i guanyarem així un espai per a la ciutat infrautilitzat i mal resolt. 
 
Amb la nova estació soterrada d’autobusos, que aviat entrarà en 
funcionament, quedarà alliberat l’espai de plaça Espanya. L’haurem  
de concebre tots plegats com a porta d’entrada a la ciutat. 
 
I en poques setmanes acabarem les obres de la plaça Marquès de 
Camps, on el nou carril bici connectarà la ciutat d’est a oest. 
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Aquesta transformació de la ciutat integrarà també la millora de 
voreres i l’enllumenat de la nova avinguda, per fer-la més segura i més 
amable. 
 
Tot i la irresponsable deixadesa d’ ADIF, continuarem ferms en la 
defensa dels interessos de la ciutat. El nostre objectiu és el de convertir 
ja la Llosa en un corredor de vianants d’anada i vinguda, i que tingui 
l’essència d’un gran parc urbà. 
 
La ciutadania no només ha de poder gaudir dels espais verds al 
centre de la ciutat, però també ha de recuperar l’entorn, i ho estem 
fent amb el projecte Vores. 
 
Aquest projecte ens permetrà dignificar entorns naturals fins ara 
menystinguts, recuperant antics camins o descobrint-hi atractius 
desconeguts o ocults per la vegetació.  
 
Segur que molts ja heu estat a la platja fluvial del Ter, al Sant Ponç, 
doncs us ben asseguro que anirem creant un circuit de camins, com 
una anella verda, al voltant de la ciutat. Cada vegada valorem més 
el contacte amb la natura, nosaltres ho farem realitat. 
 
La darrera gran transformació que us vull explicar, és el d’estructurar el 
circuit comercial del cor de Girona. Mitjançant les actuacions 
urbanístiques hem d’aconseguir que recórrer el circuit de dalt a baix 
es converteixi en un passeig confortable, segur i sigui molt intuïtiu. 
D’aquesta manera, per una banda aconseguirem que els visitants 
que no traspassen la barrera mental de la plaça Catalunya ho facin, i 
per altra banda, que els gironins tinguem un passeig més fàcil i 
amable per passejar per la ciutat. 
 
Aquest circuit ha de transcórrer de nord a sud des del Passeig 
Canalejas fins passat l’Eixample, travessant el Barri Vell i el Mercadal. 
  
 
Finalment: 
 
Per fer possible la transformació de la ciutat que us acabo d’explicar, 
necessitem noves eines. Ja hem iniciat els treballs amb la Generalitat i 
els municipis de l’àrea urbana per fer el nou Pla Director Urbanístic de 
l’àrea de Girona.  
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Però no ens quedarem aquí. És evident que immediatament després 
haurem de refer el Pla General urbanístic. No podem pretendre 
atraure noves empreses, situar nous equipaments, fer realitat aquesta 
ciutat amable, cívica i referent, de què us he parlat, sense aquest nou 
instrument urbanístic.  
 
 
I ara si que acabo.  
 
Crec en aquesta ciutat i en la seva gent, estic convençuda que tot 
just hem començat el camí que donarà a Girona el protagonisme que 
es mereix. Sé que convertirem Girona en la ciutat referent de la que 
tots ens sentirem orgullosos. Jo ho crec, ho crec fermament, i us 
demano a tots que siguem valents per aconseguir la Girona que 
volem. 
 
Moltes gràcies 
 
 
 


